

Full Paper

二氮杂苯—水氢键复合物结构性质的理论研究

李权\*, 黄方千, 胡竞丹, 赵可清

四川师范大学化学与材料科学学院, 四川成都 610066

收稿日期 2006-3-10 修回日期 2006-8-1 网络版发布日期 2006-12-22 接受日期

**摘要** 使用密度泛函理论B3LYP方法和从头算MP2方法优化二氮杂苯—水复合物的基态氢键结构和相互作用能的计算。结果表明, 邻二氮杂苯—水, 间二氮杂苯—水, 对二氮杂苯—水复合物具有强的N...H—O氢键相互作用, 经基组重叠误差和零点能校正后的氢键相互作用能分别为-20.99, -16.73 和-15.31 kJ/mol, 氢键的形成使水的H—O对称伸缩振动频率明显红移(减小)。自然键轨道NBO分析显示, 氢键的形成, 分子间电荷转移分别为0.0316 e, 0.0255 e 和0.0265 e。另外, 使用含时密度泛函理论TD-DFT (TD-B3LYP)方法计算了二氮杂苯单体与氢键复合物的第一单重态( $n, \pi^*$ )激发态的垂直激发能。

**关键词** [二氮杂苯](#), [氢键](#), [NBO](#), [密度泛函理论](#), [MP2](#)

分类号

**Theoretical Study on the Structures and Properties of Hydrogen Bonding Complexes between Diazines and Water**

LI Quan\*, HUANG Fang-Qian, HU Jing-Dan, ZHAO Ke-Qing

College of Chemistry and Material Sciences, Sichuan Normal University, Chengdu, Sichuan 610066, China

**Abstract** Density functional theory B3LYP method and second-order Moller-Plesset perturbation theory MP2 method were employed to obtain the optimized geometries of the ground state and interaction energy for diazines and water complexes. The results show that the ground state complexes have strong hydrogen bonding interaction with -20.99, -16.73 and -15.31 kJ/mol after basis set superposition error and zero-point vibration energy correction for pyridazine-water, pyrimidine-water and pyrazine-water, respectively, and large red-shift for the symmetric H—O stretching vibration frequencies due to the formation of N...H—O hydrogen bond in the diazine-water complexes. The NBO analysis indicates that intermolecular charge transfer are 0.0316, 0.0255 and 0.0265 e respectively. In addition, the first singlet ( $n, \pi^*$ ) vertical excitation energy of the monomer and the hydrogen bonding complexes between diazines and water was investigated by time-dependent density functional theory.

**Key words** [diazine](#), [hydrogen bond](#), [NBO](#), [density functional theory](#), [MP2](#)

DOI:

通讯作者 李权 [liquan6688@163.com](mailto:liquan6688@163.com)

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(0KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“二氮杂苯, 氢键, NBO, 密度泛函理论, MP2”的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章
- [李权](#)